
P R O T O K Ó Ł 
z obrad XXV Sesji Rady Gminy Radziejów 

z dnia 28 wrze śnia 2009 r. 
 
 
W obradach udział wzięli: 
 
- Radni, 
- Sołtysi, 
- Wójt, Sekretarz i Skarbnik Gminy, 
- zaproszeni goście: przedstawiciele Izby Rolniczej Pan Marian Przychodzki 
i Pan Stefan Paliwoda oraz Prezes Zarządu Lokalnej Grupy Działania „Razem 
dla Powiatu Radziejowskiego” Pan Marek Szuszman,  
- pracownicy obsługujący sesję. 
 
Przewodniczący Rady dokonał otwarcia XXV Sesji Rady Gminy, powitał 
wszystkich obecnych, po czym przedstawił proponowany porządek obrad: 
 

1. Sprawy organizacyjne: 
a) otwarcie obrad sesji i stwierdzenie quorum, 
b) przyjęcie porządku obrad i wybór sekretarza sesji, 
c) przyjęcie protokółu z poprzedniej sesji. 

 
 

2. Omówienie działalności Izby Rolniczej przez przedstawicieli Izby ze 
szczególnym uwzględnieniem Gminy Radziejów. 

 
3. Informacje o stanie realizacji zadań oświatowych za rok szkolny 

2008/2009 przedstawi Kierownik Samorządowej Administracji Placówek 
Oświatowych Pan Dionizy Wojciechowski. 

 
4. Projekt uchwały w sprawie „ustalenia regulaminu określającego 

wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom 
dodatków: funkcyjnego, motywacyjnego, mieszkaniowego, za wysługę 
lat, za warunki pracy, nagród, wynagrodzenia za godziny 
ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw”: 

a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 

 
5. Projekt uchwały w sprawie „ustalenia kryteriów i trybu przyznawania 

nagród dla nauczycieli”: 
a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 

 
6. Projekt uchwały w sprawie „uchwalenia Statutu Gminnego Ośrodka 

Pomocy Społecznej”.  
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a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 
 

7. Projekt uchwały w sprawie rozwiązania spółki z ograniczoną 
odpowiedzialnością pod nazwą: Międzygminne Przedsiębiorstwo 
Rekultywacji Składowisk Gminnych „Rekultywacja” Sp. z o.o. z siedzibą 
we Włocławku.: 

a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 

 
8. Projekt uchwały w sprawie „zmian w budżecie”: 

a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 
 

9. Po punkcie 8 wprowadzono dodatkowy punkt o treści  „Informacja 
z realizacji budżetu Gminy za I półrocze 2009 roku: 

a) dyskusja. 
 
10. Dyskusja. 
11. Składanie wniosków i interpelacji. 
12. Zakończenie obrad sesji. 

 

 
 
Ad. 1 a, b, c)  Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w chwili otwarcia 
Sesji na stan 15 radnych było obecnych 13, w związku z tym Sesja jest 
prawomocna do podejmowania uchwał, a następnie przedstawił porządek 
obrad. 
Za przyjęciem porządku obrad wraz z dodatkowym punktem głosowało 
13 radnych. 
Sekretarzem obrad sesji został wybrany Radny Kazimierz Czynsz 12 głosami, 
przy 1 głosie wstrzymującym się. 
Protokół z obrad XXIV sesji został wyłożony do wglądu bez odczytania. 
 
 
Ad. 2)  Pan Marian Przychodzki przedstawił podstawowe zadania jakimi 
zajmują się Izby Rolnicze. Poinformował, że w Przemystce jest Oddział Izby, 
który jest czynny 3 razy w tygodniu w poniedziałki, środy i piątki. Raz na 
kwartał odbywa się spotkanie przedstawicieli Izb z całego województwa. 
Główne zadania Izby to opiniowanie wniosków oraz monitorowanie sytuacji 
w rolnictwie. Izba ściśle współpracuje ze służbami weterynaryjnymi. Dzięki tej 
współpracy udało się na terenie naszego powiatu wyeliminować białaczkę 
w hodowli bydła. Izby Rolnicze pomagają w tworzeniu grup producenckich, 
które w niewielkim stopniu mają wpływ na ceny produktów rolnych. Na terenie 
naszej gminy taka grupa jeszcze nie działa. Poprosił następnie zebranych 
o pytania. 
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Pan Stefan Paliwoda uważa, że tworzenie grup producenckich jest opłacalne 
dla rolników, bo tylko w ten sposób mogą mieć wpływ na cenę 
wyprodukowanych produktów rolnych. 
 
Radny Mirosław Linowiecki poruszył problem, który był przedstawiany 
w prasie, a mianowicie importu żywności do naszego kraju trzydziestoletnich 
puszek ze Szwecji, które zostały rozprowadzone najprawdopodobniej do 
gastronomi i przerobione. Zwrócił się z prośbą, aby Izba Rolnicza wystąpiła do 
Głównego Lekarza Weterynarii, co ma w tej sprawie do powiedzenia, jak to się 
stało, że takie produkty żywnościowe trafiły do spożycia. Ponadto poruszył 
problem importu cebuli z Holandii o bardzo słabej jakości, w części zgniłej, 
która jest u nas następnie obierana. Na naszym terenie działają firmy, które 
prowadzą również taką działalność, co wywnioskował z rozmów 
z pracownikami tych firm. Cena tej cebuli jest bardzo niska i zaniża cenę 
naszej rodzimej produkcji. Prosił o uczulenie odpowiednich służb na wskazane 
problemy. 
 
Pan Stefan Paliwoda odniósł się do importu starej żywności do Polski, gdzie 
odpowiednie służby stwierdziły, że żywność ta nadaje się do spożycia. 
 
Pan Marian Przychodzki poruszył problem opłat za świadectwa weterynaryjne 
od świń. Na ostatnim posiedzeniu Izby w Przysieku była ta sprawa omawiana 
z przedstawicielem Ministerstwa Rolnictwa, wnioskowano wtedy o zniesienie 
tej opłaty. Ponadto uważa, że opłata jest zbyt wysoka i niesłusznie pobierana. 
 
Radny Wiesław Migdalski zapytał jak to jest możliwe, że na terenie naszego 
powiatu i województwa konieczne jest przy sprzedaży zwierząt posiadanie 
świadectwa zdrowia, natomiast już w województwie wielkopolskim można 
sprzedać zwierzęta bez tego świadectwa. 
 
Przewodniczący Rady Gminy w związku z toczącą się dyskusją uważa, że 
należy zadać zasadnicze pytanie czy Izby Rolnicze mają wpływ na 
podejmowanie działań w zakresie rolnictwa, czy też ich rola ogranicza się tylko 
do wyrażenia opinii. Stwierdził również, że ustawowe składki, jakie gminy 
przekazują na rzecz Izb Rolniczych są przeznaczone na utrzymanie tych Izb. 
 
Pan Stefan Paliwoda w odpowiedzi stwierdził, że wpływ Izb jest właśnie przez 
opiniowanie, sugerowanie oraz przedstawianie władzom wojewódzkim, 
władzom krajowym problemów rolnictwa, a pieniądze są przeznaczane nie 
tylko na utrzymanie Izb, ale między innymi na pomoc prawną dla rolników 
w poszczególnych punktach. 
 
Przewodniczący Rady Gminy zapytał, czy była interwencja Izby w sprawie 
niskich cen skupu zbóż. 
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Pan Stefan Paliwoda odpowiedział, że taka interwencja była. Nasza Izba 
zaproponowała cenę interwencyjną skupu zbóż 130 EURO za jedną tonę, 
obecnie jest 101 EURO.  
 
Radny Krzysztof Nowowiejski był na szkoleniach prowadzonych przez Izby 
Rolnicze, na których były poruszane sprawy związane z tworzeniem grup 
producenckich. Zapytał, czy np. młodzi rolnicy, którzy chcieliby utworzyć taką 
grupę mogą liczyć na pomoc Izby. 
 
Pan Stefan Paliwoda powiedział, że w takim przypadku jak najbardziej mogą  
liczyć na taką pomoc. 
 
Pan Marian Przychodzki poinformował, że należy zgłosić się do biura po 
informacje, jak również do dyspozycji są prawnicy, którzy mogą pomóc 
w przygotowaniu odpowiednich dokumentów. 
 
Przewodniczący Rady Gminy w związku z wyczerpaniem pytań podziękował 
przedstawicielom Izby Rolniczej za udzielone informacje i odpowiedzi na 
pytania. 
 
 
Ad. 3) Kierownik Samorządowej Administracji Placówek Oświatowych Dionizy 
Wojciechowski poinformował, że zgodnie ze znowelizowaną ustawą o 
systemie oświaty z dnia 27 września 1991 r. z późn. zm.  art. 5a ust. 4 nakłada 
na organ wykonawczy jednostki samorządu terytorialnego obowiązek 
przedstawienia najpóźniej do 31 października każdego roku, organowi 
stanowiącemu jednostki samorządu terytorialnego, informacje o stanie 
realizacji zadań oświatowych tej jednostki za poprzedni rok szkolny, a 
następnie przedstawił informację za rok szkolny 2008/2009 (szczegółowe 
dane stanowi załącznik do protokółu). 
Rada Gminy przyjęła do wiadomości informację o stanie realizacji zadań 
oświatowych za rok szkolny 2008/2009 wraz ze zgłoszonymi wnioskami 
(ustawa o systemie oświaty art. 5a ust. 2a pkt 4). 
 
W trakcie informacji składanej przez Kierownika SAPO na obrady Sesji 
przybyli Radna Barbara Chojnacka i Radny Ireneusz Głowacki. 
 
Radny Jan Odważny zwrócił się z pytaniem do dyrektorów szkół, dlaczego 
uczniowie odchodzą do innych szkół np. do Byczyny czy też Witowa, bo jak 
wynika z przedstawionej informacji jest coraz mniej dzieci na terenie naszej 
gminy i powinniśmy zachęcić je do uczęszczania do naszych szkół. Mamy 
dobrą kadrę nauczycielską, dobre wyposażenie w szkołach, a mimo to 
uczniowie odchodzą, co jest tego przyczyną? 
 
Dyrektor Szkoły Podstawowej w Bieganowie stwierdziła, że do naszych szkół 
przychodzą dzieci z innych terenów. 
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Radny Jan Odważny zapytał ilu jest takich uczniów. 
 
Dyrektor Szkoły Podstawowej w Płowcach wyjaśniła, że uczniowie nie 
odchodzą do innych szkół tylko jest praktyką, że dzieci są posyłane do szkół, 
tam gdzie mają bliżej i tak dzieci z Piołunowa część ich chodzi do szkoły 
w Płowcach a część do szkoły w Byczynie. Stwierdziła, że w ciągu ostatnich 
pięciu lat zdarzyły się dwa przypadki odejścia dzieci do innych szkół w związku 
ze zmianą miejsca zamieszkania. Obecnie nie ma rejonizacji i rodzice mogą 
posyłać dzieci tam gdzie chcą, natomiast szkoły robią wszystko co możliwe 
aby te dzieci pozyskać. Po wszystkich wsiach naszej gminy były rozesłane 
informacje na temat naszej szkoły, naszej oferty i rodzice mogli się z nią 
zapoznać, nic więcej nie możemy zrobić. Należy natomiast stwierdzić, że 
drastycznie zmniejsza się liczba dzieci zamieszkujących na terenie naszej 
gminy w związku z małym przyrostem naturalnym w ostatnich latach. 
 
Radny Jan Odważny uważa, że jeżeli ta tendencja się utrzyma, to 
w przyszłości bardzo drastycznie wzrosną koszty utrzymania szkół, które już 
obecnie są bardzo wysokie. 
 
Radny Krzysztof Nowowiejski na podstawie własnej wsi może stwierdzić, że 
dużo dzieci chodzi do szkoły w Radziejowie ze względu na znacznie bliższą 
lokalizację szkoły i znacznie krótszy czas dojazdu do szkoły. 
 
Wójt Gminy stwierdził, że problem szkół jest problemem ogromnym i nie tylko 
Gminy Radziejów, ale również gmin ościennych, w których wcześniej 
zamknięto wiele placówek. Zgodnie ze złożona obietnicą w naszej gminie nie 
została zamknięta żadna. Na obecną chwilę zarówno Starostwo Powiatowe 
w przypadku Gimnazjum jak i Miasto Radziejów w przypadku pozostałych 
szkół bardzo chętnie przejęłyby dzieci z naszych szkół. 
 
Radny Ireneusz Głowacki uważa, że nie należy zamykać szkół i zrobić 
wszystko, aby to nie nastąpiło w przyszłości. Szkoła na terenie wsi jest 
pewnego rodzaju tworem kultury, który za wszelką cenę należy starać się 
zachować. 
 
Przewodniczący Rady Gminy podziela zdanie przedmówcy stwierdzając, że 
Rada Gminy i Wójt wspierają szkoły jak mogą najlepiej w ramach posiadanych 
możliwości. 
 
Wójt Gminy poinformował, że ze względu na małą liczbę uczniów nie możemy 
uzyskać środków z Unii Europejskiej na inwestycje w szkołach np. budowę sali 
gimnastycznej w Bieganowie. 
 
Po zakończonej dyskusji Przewodniczący Rady Gminy ogłosił pięciominutową 
przerwę w obradach. 
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Po przewie: 
 
Ad. 4 a i b)  Projekt uchwały w sprawie „ustalenia regulaminu określającego 
wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom dodatków: 
funkcyjnego, motywacyjnego, mieszkaniowego, za wysługę lat, za warunki 
pracy, nagród, wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny 
doraźnych zastępstw” odczytał Przewodniczący Rady Gminy.  
 
Kierownik SAPO Dionizy Wojciechowski poinformował, że Wojewoda 
Kujawsko-Pomorski pismem z dnia 19 maja 2009 r. zobowiązał organy 
wykonawcze prowadzące szkoły do wyeliminowania zbędnych lub 
nieprawidłowych sformułowań zawartych w opracowanych regulaminach 
wynagradzania nauczycieli w terminie do 30 września 2009 r. 
Nieprawidłowością w dotychczasowym regulaminie było stosowanie przepisów 
kompetencyjnych lub wprowadzanie przepisów w drodze analogii. Nie należy 
powtarzać w regulaminie postanowień zawartych w innych aktach prawnych. 
Stosując się do zaleceń Wojewody dokonano niezbędnych zmian w obecnie 
obowiązującym regulaminie. 
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. W chwili głosowania było 
obecnych 15 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. Uchwała 
została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad. 5 a i b)  Projekt uchwały w sprawie „ustalenia kryteriów i trybu 
przyznawania nagród dla nauczycieli” odczytał Przewodniczący Rady Gminy. 
 
Kierownik SAPO Dionizy Wojciechowski w uzasadnieniu do projektu uchwały 
stwierdził, że Wojewoda Kujawsko-Pomorski pismem z dnia 19 maja 2009 r. w 
sprawie dotyczącej uchwalania regulaminów wynagradzania nauczycieli 
zwrócił uwagę, że zgodnie z przepisem art. 49 ust. 2 Karty Nauczyciela, 
kryteria i tryb przyznawania nagród dla nauczycieli ze specjalnego funduszu 
nagród powinny być przedmiotem odrębnej uchwały. Dotychczas kryteria te 
stanowiły jeden z rozdziałów regulaminu wynagradzania nauczycieli. Stosując 
się do zaleceń Wojewody opracowano odrębną uchwałę. 
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. W chwili głosowania było 
obecnych 15 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. Uchwała 
została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad. 6 a i b)  Projekt uchwały w sprawie „uchwalenia Statutu Gminnego 
Ośrodka Pomocy Społecznej” odczytał Zastępca Przewodniczącego Rady 
Gminy Marian Bandyszewski. 
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Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. W chwili głosowania było 
obecnych 15 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. Uchwała 
została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad 7. a i b )  Projekt uchwały w sprawie „rozwiązania spółki z ograniczoną 
odpowiedzialnością pod nazwą: Międzygminne Przedsiębiorstwo Rekultywacji 
Składowisk Gminnych „Rekultywacja” Sp. z o.o. z siedzibą we Włocławku” 
odczytał Zastępca Przewodniczącego Rady Gminy Marian Bandyszewski. 
 
Wójt Gminy poinformował, że w sierpniu zmieniła się tzw. „ustawa śmieciowa” 
dotycząca działalności tego rodzaju spółek. Ze względu na zmiany w ustawie 
spółka nie mogłaby dostać dofinansowania na swoją działalność, bez dotacji 
koszty działalności spółki mogłyby być dość wysokie, w związku z tym 
wszystkie Gminy przystępujące do tej spółki uznały za niezasadne jej 
tworzenie i dlatego konieczne jest podjęcie uchwały o rozwiązaniu spółki. 
Obecnie będziemy wspólnie z Miastem Radziejów zamykać wysypisko. 
Przeprowadziliśmy już konsultacje z Przedsiębiorstwem „EMPEGIEK” Sp. 
z o.o. w Radziejowie, który to występuje o decyzje do Starostwa na 
zamknięcie wysypiska, ponieważ do końca bieżącego roku zakład ten jest jego 
zarządcą. Może będzie możliwość pozyskania dotacji na to zadanie. Obecnie 
jest przygotowywana przez firmę z Poznania dokumentacja na zamknięcie 
wysypiska. Będzie to możliwe prawdopodobnie przez okres czterech lat. W 
przybliżeniu koszt zamknięcia będzie wynosił około 1 miliona zł. Nasz koszt 
wynosiłby około 300 tys. zł w rozłożeniu na trzy lub cztery lata.  
 
Radny Kazimierz Skupniewicz zapytał, co stało się z aktem notarialnym, który 
był podpisany w sprawie utworzenia spółki. 
 
Wójt Gminy poinformował, że akt został wycofany, a spółka nie została 
jeszcze zarejestrowana w Krajowym Rejestrze Sądowym. 
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. W chwili głosowania było 
obecnych 15 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. Uchwała 
została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad. 8 a i b)  Projekt uchwały w sprawie „zmian w budżecie” odczytał 
Przewodniczący Rady Gminy. 
 
Skarbnik Gminy Irena Szynkowska wyjaśniła, że już po spotkaniu komisji Rady 
i omówieniu zmian w budżecie nastąpiła konieczność wprowadzenia środków 
na dokumentację dotyczącą zamknięcia wysypiska, w związku z tym 
zmniejszono rezerwę budżetową o 10 tys. zł i wprowadzono na rozdział 
„Gospodarka odpadami”. Kwota ogólna budżetu się nie zmieniła. Ponadto na 
posiedzeniu Komisji Oświaty i Kultury została omówiona i zaakceptowana 
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zmiana przeniesienia 1 tys. zł z oświaty z pozostałej działalności na Policję 
Powiatową na zakup płytek. 
 
Wójt Gminy prosił Radę o zatwierdzenie środków na Policję, ponieważ będąc 
na Policji widział płytki przy wejściu do tego obiektu, które w są w bardzo złym 
stanie i uważa, że należy takiej pomocy udzielić. 
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały wraz ze omówionymi 
zmianami. W chwili głosowania było obecnych 15 radnych. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad. 9 a)  Sekretarz Gminy Arleta Brochocka odczytała uchwałę Nr 124/2009 
Składu Orzekającego Nr 9 Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy 
z dnia 25 sierpnia 2009 roku w sprawie wyrażenia opinii o przedłożonej przez 
Wójta Gminy Radziejów informacji o przebiegu wykonania budżetu gminy za 
pierwsze półrocze 2009 roku wraz z uzasadnieniem. 
Skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej zaopiniował pozytywnie 
informację o przebiegu wykonania budżetu Gminy Radziejów za pierwsze 
półrocze 2009 roku (uchwała wraz z uzasadnieniem oraz informacja 
z realizacji budżetu gminy za I półrocze 2009 roku stanowią załączniki do 
protokółu). 
Nie podejmowano dyskusji na powyższy temat.  
Rada Gminy pozytywnie zaopiniowała informację z realizacji budżetu gminy za 
I półrocze 2009 roku. 
 
 
Ad. 10) Przewodniczący Rady Gminy poprosił zaproszonego gościa Prezesa 
Zarządu Lokalnej Grupy Działania „Razem dla Powiatu Radziejowskiego” 
Pana Marka Szuszmana o przedstawienie działalności grupy. 
 
Pan Marek Szuszman na wstępnie swojego wystąpienia podziękował za 
zaproszenie. Następnie przedstawił genezę i działalność Lokalnej Grupy 
Działania. Na terenie Europy szczególnie Europy Zachodniej zaistniała 
inicjatywa LEADER w wyniku Rozporządzenia Wspólnoty Europejskiej w 1991 
roku. Rozwinęła się na obszarach wiejskich i przyniosła pozytywne efekty. 
Inicjatywa ta została rozszerzona w momencie wejścia Polski do Unii 
Europejskiej w 2004 roku również na nasz kraj jako tak zwana inicjatywa 
LEADER. Zgodnie z ustawą z 2007 roku powstają Lokalne Grupy Działania. 
W ramach tego powstała Lokalna Grupa Działania „Razem Dla Powiatu 
Radziejowskiego”, która została zorganizowana już w 2007 roku. 
Zarejestrowana jako Stowarzyszenie w Sądzie Rejonowym w Toruniu, również 
zarejestrowana została jako przedsiębiorstwo, które może podejmować różne 
rodzaje działalności gospodarczej. Mimo, że grupa już jakiś czas działa to 
jednak środki są zdobywane bardzo powoli. Z opóźnieniem pojawiały się 
Rozporządzenia Ministra Budownictwa i Rozwoju Wsi, które były istotne przy 
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funkcjonowaniu tego rodzaju inicjatyw. Grupa prowadzi obecnie z Programu 
Operacyjnego Kapitał Ludzki kilka istotnych projektów szczególnie mających 
wpływ na rozwój oświaty. Opracowała również Strategię Rozwoju dla Powiatu 
Radziejowskiego dla wszystkich Gminy Powiatu, która została pozytywnie i 
wysoko oceniona. W wyniku tej pozytywnej akceptacji z Urzędu 
Marszałkowskiego jako instytucji pośredniczącej w przekazywaniu środków 
europejskich w ramach Programów Rozwoju Obszarów Wiejskich otrzymała 
8.129.000,00 zł na funkcjonowanie i na rozdzielenie środków na poszczególne 
Projekty. Jesteśmy po wstępnych rozmowach z członkami Lokalnej Grupy 
Działania, którzy reprezentują trzy sektory, a mianowicie sektor publiczny, 
społeczny i gospodarczy. Istotą działania LEADER jest to, żeby te trzy sektory 
wspólnie działały celem optymalnego wykorzystania środków z Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich, aby te środki wykorzystać w sposób umiejętny, 
rozumny, przemyślany i ożywić obszary wiejskie. Ze strategii wynika, że środki 
można przeznaczyć na zróżnicowanie działalności dla małych i średnich 
przedsiębiorstw. Duże środki na odnowę wsi jak również mniejsze środki na 
tzw. małe granty i współpracę. Jeżeli chodzi o Program Odnowy Wsi to 
beneficjentami przede wszystkim będą gminy. W przyszłym roku również 
Gmina Radziejów będzie mogła ubiegać się o 500 tys. zł. Będą rozpatrywane 
projekty przez powołaną Radę, która funkcjonuje w ramach Lokalnej Grupy 
Działania. Projekty mogą dotyczyć niewielkich inwestycji polegających na np. 
remontach, czy też budowach świetlic, wyposażeniu do tych świetlic. Z małych 
grantów mogą skorzystać małe organizacje działające na wsiach, chodzi o ich 
uaktywnienie np. Koła Gospodyń Wiejskich. Środki mogą być przeznaczone 
na imprezy integracyjne jak np. na tradycyjnie odbywającą się imprezę 
w Płowcach. Obecnie Grupa organizuje się pod względem administracyjnym i 
technicznym. Jest przyjmowany personel w ramach ogłoszonego konkursu, 
jak również odbywa się szkolenie zespołu działaczy społecznych. Środki są 
cały czas monitorowane i należy dobrze się przygotować do ich 
wykorzystania. Pan Marek Szuszman jako mieszkaniec naszej Gminy 
poinformował, że zobowiązał się do pomocy w opracowaniu dokumentacji na 
pozyskanie środków, które następnie zostaną w naszej gminie. 
 
Radny Krzysztof Nowowiejski zadał pytanie dotyczące przygotowania 
projektów w ramach małych grantów dla Sołectw czy też Kół Gospodyń 
Wiejskich, czy można liczyć na pomoc w przygotowaniu tych projektów ze 
strony Lokalnej Grupy Działania, czy też samemu ten projekt opracować. 
 
Pan Marek Szuszman zobowiązał się do wspierania projektów, ponadto 
poinformował, że będą organizowane specjalne szkolenia dla liderów, którzy 
z poszczególnych środowisk będą chcieli występować o środki. Prosił, aby 
zgłaszać się do nowej siedziby na ul. Kościuszki 58. Ma nadzieje, że jak 
najwięcej środków zostanie wykorzystanych. Należy również pamiętać, że 
wymagany jest udział własny przy realizacji programów w granicach 25% – 
30%. 
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Radny Krzysztof Nowowiejski zapytał czy wkład własny może być z funduszu 
sołeckiego. 
 
Pan Marek Szuszman odpowiedział, że musi być udokumentowany wkład 
własny, co do szczegółów to opracowywane są dokładne procedury, 
ujednolicane dla całego województwa kujawsko-pomorskiego. Uzgodnienia 
potrwają jeszcze co najmniej miesiąc. 
Poinformował, że Starostwo Powiatowe realizuje kilka projektów tzw. miękkich 
i twardych. W ramach projektów twardych są robione dwie drogi Piotrków – 
Nowa Wieś około 6 km. Druga droga to Osięciny – Wieniec. Do Szpitala ze 
środków unijnych zakupione zostanie około 86 pozycji nowoczesnej aparatury 
na wyposażenie, wartość projektu to kwota ok. 5 mln zł. 
Powiat przygotowuje się do budowy basenu z jacuzzi i sztuczną rzeką, 
wartość zadania 12 mln zł, rozpoczęcie budowy planowane jest na 1 marca 
2010 roku. Budowa będzie trwała około jednego roku. Realizowany jest 
również bardzo duży projekt związany z oświatą, w którym bierze udział 2200 
osób (lekcje dodatkowe z matematyki, języka polskiego, języka angielskiego, 
zakup wyposażenia). Nadmienił, że Starostwo Powiatowe w Radziejowie 
zostało wyróżnione przez Urząd Marszałkowski za dużą liczbę pozytywnie 
zatwierdzonych projektów. Ma nadzieje, że program Rozwoju Obszarów 
Wiejskich będzie również dobrze się rozwijał poprzez ścisłą współpracę we 
wszystkich zainteresowanych. 
 
 
Ad. 11) Sołtys Piołunowa zapytała się jak postępują prace remontowe na 
hydroforni w Płowcach. 
 
Wójt Gminy poinformował, że umowa na wykonanie prac jest do końca 
listopada. Wykonawca zapewnia, że skończy prace wcześniej. Robimy 
wszystko, aby było to jak najmniej uciążliwe dla mieszkańców.  
Poprosił Radę, aby w przyszłym roku zapewnić środki na wykonanie 
dokumentacji na drugą hydrofornię w Szostce, wówczas w najbliższej 
przyszłości można przystąpić do jej przebudowy. 
 
Sołtys Józef Ignasiak odniósł się do wcześniejszej wypowiedzi Radnego 
Mirosława Linowieckiego dotyczącej sprowadzania zgniłej cebuli z Holandii 
ponieważ jest przedsiębiorcą pracującym w tej branży. Zapytał skąd Pan 
Linowiecki czerpie takie informacje. Uważa, że jest wolny rynek i każdy może 
na nim handlować. Przedsiębiorca musi mieć ciągłość dostaw, żeby nie 
ponosił straty, a ponadto nikt zgniłej cebuli nie kupi. 
 
Radny Mirosław Linowicki odpierając zarzut powiedział, że on nie wskazywał, 
że Pan Ignasiak sprowadza zgniłą cebulę. 
 
Następnie wywiązała się ożywiona dyskusja między zainteresowanymi. 
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Przewodniczący Rady Gminy przerwał tę dyskusję, prosząc, aby tę sprawę 
Panowie wyjaśnili między sobą po Sesji. 
Radny Linowiecki zgłosił, że przy drodze Kolonia Płowce - Stary Radziejów 
jest niezabezpieczony głęboki kanał melioracyjny, który stwarza pewne 
zagrożenie, można wjechać do niego samochodem, zapytał czy nie ma 
możliwości zabezpieczenia tego kanału. 
Również sołtysi poruszali ten problem.  
 
Radny Krzysztof Nowowiejski stwierdził, że można to tylko oznakować. 
Barierek przy przepustach nie były 40 lat, ale jak kanały nie były oczyszczone 
to nie było ich widać. Na założenie barierek, czy też oznakowanie musi być 
zgoda np. powiatu przy drogach powiatowych. 
 
Wójt Gminy uważa, że zabezpieczenie kanałów na długich odcinkach jest 
bardzo kosztowne, na drodze krajowej do Włocławka też są głębokie kanały i 
nie ma tam żadnych zabezpieczeń. 
 
Sołtys Piołunowa Jadwiga Małkowska poinformowała, że u nich nie jest 
oczyszczony kanał głuszyński. 
 
Radny Krzysztof Nowowiejski stwierdził, że część kanału została oczyszczona, 
nie oczyszczono kanału na odcinku przebiegającym przez posiadłość Pana 
Malca w Piołunowie, który nie wpuścił pracowników i sprzętu na pole i nic 
Spółka Wodna nie mogła w tej sprawie zrobić. 
 
Przewodniczący Rady Gminy uważa, że problem zabezpieczenia dróg przy 
kanałach dotyczy głównie dróg powiatowych, wojewódzkich i krajowych. 
 
Radny Ireneusz Głowacki zwrócił się z pytaniem do przedstawicieli Izb 
Rolniczych dotyczącym braku akceptacji przez ARiMR wypisu rejestru 
gruntów. Jeżeli składa się wniosek o dopłaty, to w niektórych przypadkach 
powierzchnia działek nie zgadza się z tym, co agencja ma w swoich 
rejestrach. 
 
Pan Stefan Paliwoda poinformował, że zdjęcia lotnicze zrobione przez agencje 
z przed dwóch lat nie są zgodne ze robionymi obecnie. 
 
Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że nie jesteśmy w stanie dziś tej 
kwestii rozstrzygnąć, a w związku z tym, że są z nami przedstawicie Izb 
Rolniczych to proponuje, aby prawnicy Izby pomogli w wyjaśnieniu tej sprawy. 
 
Radny Krzysztof Nowowiejski wnioskował, aby na następną Sesję zaprosić 
przedstawicieli Agencji i poprosić o dokładne wyjaśnienie tej nieścisłości. 
 
Propozycja ta została pozytywnie zaakceptowana przez wszystkich 
zebranych. 



 12 

Ad. 12)  W związku z wyczerpaniem tematyki obrad Sesji Przewodniczący 
Rady podziękował wszystkim zebranym w tym szczególnie zaproszonym 
gościom za udział w posiedzeniu i zamknął obrady XXV Sesji Rady Gminy 
Radziejów. 
 
 
 
Protokołowała      Sekretarz Sesji 
 
Teresa Chęś       Kazimierz Czynsz 
 


